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Starosta města Ing. Martin Mach skládá účty za uplynulé období

BILANCE PĚTILETKY

dodání v průběhu zimy projeví ve zvýšené 
efektivitě městských služeb a v rozšíření je-
jich záběru.

Dopustili jsme se samozřejmě i některých 
chyb a utrpěli i několik neúspěchů, jejich 
rozsah však není myslím nijak fatální a jsou 
zdrojem ponaučení. Je i pár projektů, které 
se zatím nepodařilo zrealizovat, ale šance na 
jejich úspěch v dalších letech žije. Hlavní 
chyby vidím dvě – nepodařilo se nám kvůli 
váhavosti, malé odvaze a nerozhleděnosti 
(atd.) koupit ani jeden z areálů, které byly 
v minulé době k mání – areál statku a ZZN. 
Přitom město naléhavě potřebuje větší zá-
zemí pro skladování materiálů a techniky, 
potřebujeme zlepšit zázemí a podmínky pro 
naše technické služby. Tento úkol tedy trvá.

Za výsledky, kterých jsme dosáhli v uply-
nulém období, stojí několik faktorů. Jsou 
to faktory ekonomické – existence sklád-
ky a dobrý model jejího pronájmu, za což 
vděčíme našim předchůdcům. Dále hospo-
daření s těmito mimorozpočtovými zdroji, 
i s rozpočtem, zvyšování daňových výnosů, 
snižování režijních nákladů, a tím zvyšová-
ní disponibilních zdrojů, úspěšné využívání 
dotací a řízení finančních toků. Dále je to 
faktor kooperace – dařilo se dobře spolu-
pracovat jak v orgánech samosprávy, tak ve 
vztahu samospráva – úřad, ale i s dalšími 
investory na vzájemně výhodné bázi a také 
s většinou jiných úřadů. Také se většinou 
dařilo nalézat schopné a spolehlivé firmy 
pro přípravu projektů i jejich realizaci a pro 
složitou administraci evropských dotací. 
Dalšími významnými faktory jsou podpora 
a pochopení velké části občanů a také slušná 
dávka štěstí. 

Rád bych na tomto místě poděkoval všem 
výše zmíněným za kvalitní spolupráci a pod-
poru a pevně věřím, že v podobně konstruk-
tivním duchu a v dělné atmosféře bude práce 
k rozkvětu města pokračovat i v dalším ob-
dobí. Děkuji.

Martin Mach, starosta

Vážení občané, dovolte, abych se s koncem tohoto volebního cyklu ohlédl za uplynulý-
mi roky, kdy jsem měl tu čest stát v čele města. Po těžkých začátcích v prvních letech 
2007-9 (zadlužení, odvod dotace z koupaliště, ekonomická krize – nízké příjmy rozpočtu) 
se postupně začaly naplňovat rozvojové vize, které jsme si v zastupitelstvech odsouhlasili. 
Zavedli jsme nový systém práce s veřejností – Místní agendu 21, reformovali systém naklá-
dání s odpady a naučili se pracovat v novém modelu starosta – rada města – zastupitelstvo. 
Naučili jsme se (několika neúspěchy) připravovat dotační žádosti, připravovat a řídit pro-
jekty a spořit prostředky ve fondu na jejich realizaci. 
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Výsledky koncepční práce, zaměře-
né na rozvoj města (včetně všech 
jeho částí), se dostavily v posled-
ních pěti letech. Za tuto dobu se 

podařilo proinvestovat značně přes 100 mil. 
Kč do obnovy zanedbané veřejné infrastruk-
tury, z čehož 3/4 byly investice města (vět-
šinou s přispěním dotací EU) a 1/4 dalších 
spolupracujících partnerů (kraj, vodárny, 
rozvodné závody, Telecom). Opravily se 
některé ulice a náměstí (vždy včetně sítí), 
vnější pláště všech škol a zdroje vytápění 
(u ZUŠ i interiér), do země byly položeny 
kilometry nových kabelů pro veřejné osvětle-
ní a zlepšení zásobování elektrickou energií, 
bylo postaveno několik nových trafostanic, 
desítky nových lamp a vyměněny kilometry 
vodovodních řadů. Vyrostlo nové víceúčelové 
hřiště za školou. Všechny tyto investice byly 
pořízeny za minimální ceny, neboť recese ve 
stavebnictví srazila ceny o desítky procent.

Věnovali jsme se samozřejmě i jiným ob-
lastem, než je investiční výstavba. Obnove-
ny byly tři historické cesty, byly vysázeny 
stovky stromů ve městě i v krajině. Snažili 

jsme se ve spolupráci se spolky a školami 
také rozhýbat společenský a kulturní život 
ve městě a rozvíjet cestovní ruch (cyklobusy, 
parní vlaky, propagace města a přírody Ko-
kořínska). Pozornost jsme věnovali i volno-
časovým aktivitám (hřiště za i před školou, 
obnova hřiště v Debři) a podporovali mlá-
dežnický sport a spolky. S podporou města 
se vyměnily desítky neekologických kotlů, 
což se započtením nové školní kotelny má 
značný pozitivní dopad na snížení emisí ve 
městě, i když tento boj ještě pár let potrvá.

Stranou nezůstalo ani zlepšování hos-
podaření v městských lesích, na úřadě i ve 
všech příspěvkových organizacích. Trvalou 
pozornost jsme věnovali snižování režijních 
nákladů těchto institucí (paliva, energie, 
pojištění, telefony atd.), čímž jsme dosáhli 
každoročních statisícových úspor. Tyto pro-
středky mohly být využity k rozvoji města. 
Snažili jsme se také zlepšit služby pro veřej-
nost, ať již na úřadě, v dodávkách palivové-
ho dříví či u služeb komunálních. V této ob-
lasti se podařilo získat z evropských zdrojů 
několik kusů nové techniky, což se po jejím 



Kaple sv. Antonína
Jako každý rok, tak i letos jsme vyčistili 
a uklidili část kaple sv. Antonína za městský-
mi lázněmi. Za pomoc při úklidu – posekání 
trávy v okolí, vybílení, nákup nového zámku 
děkujeme pracovníkům města. Věříme, že 
upravený vzhled kapličky znovu osloví naše 
spoluobčany i turisty.

konšelstvo Obce baráčníků Mšeno 

Druhé kolo dotací 
Na Výstavišti v Lysé nad Labem proběhlo 
v pátek 5. září za účasti hejtmana Středo-
českého kraje Miloše Petery a náměstka pro 
životní prostředí Marka Semeráda slavnostní 
zahájení druhého kola kotlíkových dotací. 
Středočeši zde mohou od pátku do neděle 
v rámci výstavy Domov a teplo získat u stán-
ku Středočeského kraje veškeré informace 

o podmínkách dotace na výměnu starého kot-
le za nový nízkoemisní.

„Jsem rád, že je o druhé kolo kotlíkových 
dotací takový zájem. Jen za dnešní dopo-
ledne přišlo k našemu stánku více než dvě 
stě lidí. Za uplynulý pracovní týden vyřídili 
naši úředníci na 500 dotazů potenciálních 
zájemců o dotace. Samotné žádosti mohou 
Středočeši podávat od pondělí 8. září od 9 
hodin na krajském úřadě,“ uvedl hejtman 
Miloš Petera.

V rámci první výzvy na výměnu starého 
kotle za nový ekologický, která proběhla 
v roce 2013, zájemci vyčerpali během čtyř 
dnů celou finanční částku 40 miliónů ko-
run, která byla na tento program vyčleněna. 
Středočeský kraj se tehdy na výzvě podílel 
20 milióny. Uspokojeno bylo 912 podaných 
žádostí o dotaci. 

„Kraj se ve druhém kole kotlíkových dota-
cí podílí částkou 40 milionů korun. Ve stej-
né výši na projekt přispívá také Ministerstvo 
životního prostředí ČR. Díky tomu budeme 

1. Rada města (dále RM) schva-
luje odměnu ředitelce DSM, pří-
spěvkové organizace, Mgr. Blance 
Dvorščíkové, MBA na základě její 
žádosti, za IV. čtvrtletí roku 2013 

a za I. čtvrtletí roku 2014 a v souladu s plně-
ním „Kritérií hodnocení ředitelů neškolských 
příspěvkových organizací města pro přiznání 
odměn“. Hlasování: 4 pro, 0 proti, 0 zdržel 
se – schváleno jednomyslně.
2. RM schvaluje nákup dvou elektrických 
sedačkových zvedáků pro provoz přímé péče 
DSM podle návrhu předloženého ředitel-
kou DSM. RM souhlasí s nákupem majetku 
z prostředků FRM DS. Hlasování: 4 – 0 – 0, 
schváleno jednomyslně.
3. RM schvaluje pořízení dveří s nadsvět-
líkem do zádveří v budově ZUŠ ve výši 
41.805 Kč z provozního rozpočtu. Hlasová-
ní: 4 – 0 – 0, schváleno jednomyslně.
4. RM povoluje v souladu s čl. 6, odst. 3 
obecně závazné vyhlášky č. 1/2011 o veřej-
ném pořádku, opatření k jeho zabezpečení 
a čistotě ve města, výjimku z doby konání 
Rybářskému spolku Mšeno na rybářské zá-
vody – posezení u táborového ohně s repro-
dukovanou hudbou, které se budou konat dne 
30. 8. 2014, do 2. hodiny ranní následujícího 
dne. Hlasování: 4 – 0 – 0, schváleno jedno-
myslně.
5. RM schvaluje záměr města propachtovat 
tyto zemědělské pozemky v k. ú. Skramouš, 
které jsou ve vlastnictví města:
Orná půda: pozemek p. č. 371, výměra 
14 948 m2; č. 384, 305 m2; č. 395/4 688 m2.
Trvalý travní porost: č. 5/2, 1 461 m2; č. 
347, 2 801 m2; č. 351, 10 056 m2; č. 354, 
15 592 m2; č. 412, 3 196 m2; č. 416, 3 736 
m2; č. 423, 3 108 m2; č. 446, 4 661 m2; č. 449, 
2 016 m2; č. 466, 1 132 m2; č. 468, 2 445 m2; 
č. 471, 3 411 m2; č. 474, 2 992 m2; č. 493, 
390 m2; č. 495, 3 939 m2; č. 502, 4 611 m2; č. 
505, 3 206 m2.
Podmínkou pachtu je každoroční úprava na-
bídkové ceny o míru inflace. Hlasování: 4 – 
0 – 0, schváleno jednomyslně.
6. RM schvaluje 6. a 7. rozpočtovou úpravu 

rozpočtu města Mšena na r. 2014. Hlasová-
ní: 4 – 0 – 0, schváleno jednomyslně.
7. RM projednala a bere na vědomí plnění 
rozpočtů příspěvkových organizací zřizova-
ných městem Mšenem za 1. pololetí r. 2014:
– Mateřské školy Mšeno, 
– Domova seniorů Mšeno,
– Základní umělecké školy Mšeno,
– Základní školy Mšeno.
Hlasování: 4 – 0 – 0, schváleno jednomysl-
ně. 
8. RM schvaluje Dodatek č. 1 ke Smlouvě 
o dílo uzavřené mezi městem Mšenem a fir-
mou SILMEX s. r. o., který se týká prodlou-
žení dokončení díla do 20. 8. 2014 a změny 
ceny díla na 2.035.191,37 Kč včetně DPH 
(nerealizované některé položky z nabídky) 
a pověřuje starostu podpisem tohoto dodat-
ku. Hlasování: 4 – 0 – 0, schváleno jedno-
myslně.
9. RM schvaluje zadávací dokumentaci k vý-
běrovému řízení k veřejné zakázce „Mšeno 
– separace a svoz odpadu“. Hlasování: 4 – 0 
– 0, schváleno jednomyslně.
10. RM schvaluje výsledek výběrového ří-
zení na investiční akci „Snížení energetické 
náročnosti Domova seniorů Mšeno“ a na 
doporučení komise schvaluje vítěze veřejné 
soutěže, firmu STAVEBNÍ SPOLEČNOST 
GUTTENBERG s. r. o. a pověřuje starostu 
k uzavření smlouvy o dílo s vítěznou firmou. 
Hlasování: 4 – 0 – 0, schváleno jednomy-
slně.
11. RM schvaluje zadávací dokumentaci 
k opakovanému výběrového řízení k veřej-
né zakázce „Snížení energetické náročnosti 
multifunkčního objektu čp. 31 ve Mšeně – 
stavební část“. Hlasování: 4 – 0 – 0, schvále-
no jednomyslně.
12. RM schvaluje Dodatek č. 1 ke Smlouvě 
o sdružených službách dodávky elektřiny pro 
hladinu NN ze dne 10. 6. 2013 mezi měs-
tem Mšenem a firmou Amper Market, a. s., 
se sídlem Antala Staška 1076/33a, Praha 4. 
Smluvní strany se dohodly na prodloužení 
platnosti a účinnosti smlouvy do 31. 12. 2015 
a na změně ceny za sdružené služby dodávky 

elektřiny s účinností od 1. 11. 2014. Hlaso-
vání: 4 – 0 – 0, schváleno jednomyslně.
13. RM schvaluje prodej 4 kusů dýchacích 
přístrojů obci Mělnické Vtelno pro jednotku 
sboru dobrovolných hasičů, kterou zřizuje 
obec Mělnické Vtelno, za cenu 2 tis. Kč/1 
kus. Členové JSDH Mšeno tyto přístroje již 
neužívají – město Mšeno zakoupilo nové. Hla-
sování: 4 – 0 – 0, schváleno jednomyslně.

1. RM bere na vědomí požadavek 
organizátorů akce města „Posled-
ní koupání“, která se bude konat 
dne 6. 9. 2014 na koupališti ve 
Mšeně, a souhlasí v souladu s čl. 

6, odst. 3 obecně závazné vyhlášky č. 1/2011 
o veřejném pořádku, opatření k jeho zabez-
pečení a čistotě ve města s výjimkou z doby 
konání této akce do 2. hodiny ranní následují-
cího dne. Zároveň rada stanovuje vstupné na 
taneční zábavu od 20 h ve výši 60 Kč. Hlaso-
vání: 4 – 0 – 0, schváleno jednomyslně.
2. RM povoluje v souladu s čl. 6, odst. 3 obec-
ně závazné vyhlášky č. 1/2011 o veřejném 
pořádku, opatření k jeho zabezpečení a čis-
totě ve města, výjimku z doby konání občan-
skému sdružení Orphans Czech, Kozojedy na 
akci „Kokořínská motojízda 2014“, která se 
bude konat ve dnech 12. – 14. 9. 2014 v are-
álu rekreačního střediska Sever Mšeno, a to 
dne 12. 9. do 2. h ranní a 13. 9. do 2. h ranní. 
Hlasování: 3 – 0 – 1, schváleno.
3. RM schvaluje vítěze výběrového řízení na 
pronájem podkrovního bytu v domě čp. 38 
paní Hanu Horváthovou, která nabídla 87 Kč/
m2. Nájemní smlouva bude uzavřena po spl-
nění všech podmínek stanovených ve veřejné 
soutěži. Hlasování: 5 – 0 – 0, schváleno jed-
nomyslně.
4. RM schvaluje vyjmutí projektu Pořízení 
techniky za účelem snížení prašnosti ve Mše-
ně ze zásobníku projektů OPŽP a zařazení 
mezi projekty, které budou ještě v letošním 
roce realizovány. RM zároveň schvaluje 
předloženou zadávací dokumentaci k výbě-
rovému řízení. Hlasování: 5 – 0 – 0, schvále-
no jednomyslně.

USNESENÍ zE SchůzÍ RaDy měSta mšENa
89
13. 8.

90
27. 8.

2

moci uspokojit i větší počet zájemců ze Stře-
dočeského kraje,“ předpokládá náměstek pro 
životní prostředí Marek Semerád. Veškeré 
informace o kotlíkových dotacích najdou 
zájemci i na webu Středočeského kraje.

Pěší trasa 
v Boleslavské ulici
Vážení občané, od 3. září bude vyhrazena 
pěší trasa Boleslavskou ulicí po pravé stra-
ně při pohledu z náměstí (tj. kolem policie). 
Prosíme všechny a zejména žáky školy, aby 
používali do odvolání pouze tento chodník 
a ke škole přecházeli až na křižovatce s uli-
cí Školní. Průběžné změny pěší trasy budou 
značeny, žádáme o dodržování značení z dů-
vodu zajištění bezpečnosti chodců při prů-
chodu staveništěm. 

Děkuji za pochopení.
Martin Mach, starosta



Do Debře se znovu 

vrátí divadelníci i hudebníci

ScÉNa OPět OŽIJE
Přírodní divadlo v mšenském lesoparku 
Debř už dávno upadlo v zapomnění. Chát-
rající budova před lety skončila na korbách 
nákladních automobilů, ale její základy 
přece jen zůstaly. U turistů pohled na dvě 
podesty ozdobené opukovými sloupy vyvo-
lával otázku: K jakému romantickému místu 
jsme to došli? Mnozí z nich netušili, že stojí 
u pozůstatků lesního divadla z padesátých 
let minulého století.

Rozpadající zbytky zdí se schody, opu-
kovou stěnou a sloupy ovšem před časem 
vzbudily zájem členů Okrašlovacího spolku 
pro Mšeno a okolí, kteří se rozhodli, že mís-
to, kde se v minulosti odehrálo jen pár před-

stavení, opět oživí. Jejich cílem bylo pozů-
statky divadla zajistit proti další destrukci, 
rozpadlé části opravit a do toho malebného 
prostoru přivést lidi, pořádat přednášky, 
krátkodobé výstavy, koncerty a akce pro ná-
vštěvníky všech generací.

Myšlenka „Okrašlováků“ se pomalu mění 
ve skutečnost. A to zejména díky finanční 
podpoře Nadace ČEZ ve výši padesáti ti-
síc korun, která pokryla náklady na zásadní 
zednické práce. 

Velkou část práce v rámci brigádnických 
hodin odvedli členové spolku a jeho přízniv-
ci nejen ze Mšena, ale například i z Mělníka 
nebo Prahy. Všem za jejich úsilí patří velký 
dík.

Tak snad brzy v divadle na shledanou…
Jiří Říha, předseda spolku

Dopravní omezení
Vážení občané, Mělnická ulice – od 15. 9. do 
30. 9. budou probíhat opravy vozovky po re-
konstrukci vodovodu, po půlkách vozovky. 
Provoz bude kyvadlový, řízen semafory.

Husova ulice – je uzavřena pro průjezd 
z důvodu hrozícího propadu vozovky – sklep 
pod vozovkou. Příjezd k nemovitostem je za-
jištěn. Problém doufáme vyřešit v průběhu 
září.

Před školou – od začátku školního roku se 
vrací normální dopravní režim na této komu-
nikaci, z důvodu bezpečnosti dětí je uzavřena 
pro průjezd, kromě zásobování školy. Děkuji 
za pochopení.

Martin Mach, starosta
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Lesklé, temně karmínové až černé třeš-
ně, které mají tmavě červenou, šťavnatou 
a mimořádně chutnou dužninu. To je „Per-
la z Bezdězu“. Zapomenutá krajová odrůda 
třešní, která už málem nadobro zmizela ze 
všech sadů a zahrad. Teprve letos v červnu 
pomologové, odborníci na ovocné stromy, 
jeden strom této odrůdy objevili na soukromé 
zahradě v centru města Mšena. A specifickou 
regionální odrůdu poprvé v historii odborně 
popsali a zařadili.

Potvrdila to pomoložka ze Správy Chrá-
něné krajinné oblasti Železné Hory Zdena 
Koberová, která byla součástí týmu, jenž se 
na Mšensku a Kokořínsku na začátku léta 
zabýval mapováním starých odrůd třešní. Do 
terénu s atlasy a klíči k určování ovocných 
stromů vyrazila společně s členkami Okraš-
lovacího spolku pro Mšeno a okolí Zuzanou 
Říhovou a Jitkou Trevisan, Slavomírem Val-
dou ze Správy CHKO Kokořínsko a Marti-
nem Lípou z Ekologického centra Meluzína.

Podle Zdeny Koberové byly často za Perlu 
z Bezdězu mylně považovány třešně jiných 
odrůd. „Odborný popis Perly z Bezdězu 
opravdu dlouho chyběl. Třešně, které byly 
v minulosti považovány za tuto odrůdu, ne-
bylo možné jednoznačně určit. Ukazovaly 
totiž ještě na jinou odrůdu, a to na Schneide-
rovu pozdní chrupku. Čistá Perla z Bezdězu 
stále nebyla doložena,“ popisuje pomoložka 
z krajského střediska v Pardubicích.

Má se za to, že tato odrůda z Bezdězu nebo 
jeho okolí pochází, ale jestli se tam dnes 
vyskytuje, nikdo neví. „Může tam být, ale 
problém je v tom, že si už dnes zřejmě nikdo 
nepamatuje, že jde právě o Perlu z Bezdězu. 
My jsme totiž mapovali pouze stromy, kte-
ré takto bývají označovány. Měli jsme vyti-
povány čtyři lokality, kde lidé svoji odrůdu 
Perlou z Bezdězu nazývají, a snažili jsme se 
zjistit, jestli Perla z Bezdězu skutečně ještě 
existuje nebo ne.“

Pomologové nakonec uspěli, i když pouze 
v jednom případě. Jediná známá Perla z Bez-

dězu roste bezmála sedmdesát let na zahradě 
Ireny Mačátové Janatkové, pár desítek metrů 
od mšenské radnice. Její majitelka přitom ne-
tušila, že se stará o jediný známý exemplář. 
„Tento strom neodpovídal žádné jiné staré 
ani krajové odrůdě, z čehož vyvozujeme, že 
je to skutečně původní Perla,“ popisuje po-
moložka.

O pravosti odrůdy je Irena Mačátová pevně 
přesvědčena. „Když mi bylo asi deset let, ta-

tínek koupil třešeň, o níž říkal, že je to Perla 
z Bezdězu. Od té doby nám roste na zahradě 
za domem a každý rok je doslova obsypána 
plody,“ říká Irena Mačátová a dodává, že Per-
la z Bezdězu je jednou z nejranějších odrůd 
třešní.

Lékařka ze Mšena, která je členkou míst-
ního okrašlovacího spolku, měla na zahradě 
i vůbec nejslavnější regionální odrůdu – 
Mšenskou Jánovku. „Měli jsme ji za altán-
kem, mohla být stará kolem sta let, byla ob-
rovská. Před lety jsem ji ale bohužel musela 
nechat porazit, protože měla vykotlaný kmen 
a hrozilo, že se zřítí,“ vzpomíná na třešeň, kte-
rá na zahradě rostla od tatínkova mládí.

Perlu z Bezdězu a Mšenskou Jánovku se 
nadšenci z okrašlovacího spolku snaží už 
několik let zachránit a vrátit zpátky do kra-
jiny. Spolupracují přitom s ochranáři a dvě-
ma ovocnými školkami. A třešně štěpují i na 
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vlastních zahradách. „Staré ovocné odrůdy 
v minulosti lemovaly cesty, odkud se bohužel 
postupně vytrácejí. Snažíme se je do krajiny 
vracet zpátky, což je ovšem dlouhodobá zále-
žitost,“ uvádí krajinářská architektka a členka 
okrašlovacího spolku Jitka Trevisan a připo-
míná, že spolek požádal o grant, díky němuž 
by se měl zapojit do celostátní sítě mapování 
starých odrůd ovoce. Domnívá se totiž, že 
Mšensko, které bývalo doslova poseto třeš-
ňovými sady a alejemi, je minimálně zmapo-
vaným regionem. „Jsme ve zpoždění, které se 
nyní pokoušíme dohnat. Proto budeme rádi, 
když se na náš okrašlovací spolek obrátí lidé, 
kteří vědí o starých odrůdách nebo se o ně 
zajímají.“

Během jednodenního mapování se poda-
řilo týmu odborníků na Mšensku a Kokořín-
sku najít a určit více jak patnáct odrůd třešní, 
z nichž některé opravdu patří mezi ojedinělé. 
Kromě Perly z Bezdězu odborníci po mnoha-
letém pátrání objevili a pořídili popis další re-
gionální odrůdy, která zatím nebyla zařazena 
v oficiálním sortimentu třešní. Jde o drobnou 
žlutě zbarvenou třešeň s tradičním pojmeno-
váním Mšenská žlutka.

Určené odrůdy si mohli lidé prohlédnout 
i ochutnat na náměstí ve Mšeně, kde v rám-
ci červnové akce Oživlé náměstí nadšenci 
z okrašlovacího spolku doplnili program 
Mšenským svatojánským třešňováním.

Jiří Říha, Michael Polák



 
Dvořákovy Biblické písně zazněly v chrámu sv. Martina 

NEVšEDNÍ zÁŽItEK
V rámci Dnů evropského kulturního dědictví se v neděli 21. září 2014 
uskutečnil pozoruhodný koncert. Vystoupil na něm František Zahradníček, 
sólista opery Národního divadla v Praze, který za doprovodu varhaníka 
Michala Hanzala přednesl cyklus deseti Biblických písní Antonína Dvořá-
ka. Zahradníček je známý především skvělou interpretací oper Wolfganga 
Amadea Mozarta. Spolupracoval s předními dirigenty, jakými jsou Jiří Bě-
lohlávek, Libor Pešek či Gennadij Rožděstvenskij.

Již první dvojice Biblických písní přinesla posluchačům nevšední zážit-
ky. Velmi příjemný baryton Františka Zahradníčka rozezvučel celý mšen-
ský chrám, jehož prostory potvrdily skvělou akustiku. Biblické písně na 
texty z Knihy žalmů byly šestou skladbou, kterou Dvořák vytvořil za svého 
tříletého pobytu v Americe, když tam působil jako ředitel Národní konzer-
vatoře v New Yorku (1892 – 1895). Vzhledem k vysoké náročnosti se celý 
cyklus uvádí souborně jen zřídka. 

Program koncertu doplnil Michal Hanzal skvělou interperetací varhan-
ních skladeb G. Muffata, G. F. Händela, W. A. Mozarta a J. S. Bacha. Dvě 
stovky nadšených posluchačů měly skvělý hudební zážitek a po koncertě 
odměnily oba umělce spontánním a dlouhotrvajícím potleskem.

Karel Horňák

K paličkování se mšenská krajkářka dostala před 
třiadvaceti lety, když byla nemocná. Paličkování 
bylo pro Jindřišku Červinkovou téměř vysvobo-
zením. Nemohla totiž chodit. A stojánek s po-
duškou, paličky a nitě jí pomohly vypořádat se 
se zdravotními problémy. 

„K paličkování jsem se dostala, kdy jsem byla 
nemocná s kyčlí a nemohla jsem chodit. Dostal 
se mi tehdy do ruky sešit o paličkování, podle 
něhož jsem se to rok učila,“ vzpomíná na své 
začátky s paličkováním zručná dáma ze Mšena.
Začátky s paličkami a nitěmi v rukou neby-
ly snadné, práce s nimi, ale tehdy čtyřiačty-
řicetileté Jindřišce učarovala. „Dělám to už 
nějakých třiadvacet let. Prvních pět let jsem 
si kupovala podvinky, což jsou předlohy na 
paličkování, pak už jsem si je začala navrho-
vat sama,“ líčí Jindřiška Červinková, která 
má své první práce schované doma v šuplíku. 
Je mezi nimi úplně první šišaté jablíčko nebo 

holčička s chlapečkem – první podvinek, který 
si výtvarnice navrhla sama. „Tenkrát odcháze-
la ze šluknovské školky učitelka, která učila 
už po válce v takzvaných dětských útulcích. 
Přišla za mnou paní z osvětové besedy, jestli 
bych pro ni upaličkovala kytičku. Tu ale mohl 
mít každý, takže jsem navrhla dvě děti, které se 
drží za ruce a každé drží jednu kytičku. Věřím, 
že tahle práce udělala tehdy paní učitelce ra-
dost,“ vrací se ve vzpomínkách paní Jindřiška. 
Nedávno si jako předlohu navrhla Prométhea 
připoutaného ke skále. Putoval do Itálie na vý-
stavu, která byla zaměřena na báje a legendy. 

Nebyla to ovšem první cesta paličkova-
ných prací Jindřišky Červinkové do zahraničí. 
Třikrát vystavovala v Německu, dvakrát v Itá-
lii, Francii nebo Maďarsku, kde získala druhou 
a třetí cenu. Její tvorbu obdivovali i návštěv-
níci výstav v Japonsku a Belgii. „Do Belgie 
jsem byla osobně pozvaná, tak jsem neodola-

la a vyrazila tam. Nejdřív jsem si ale říkala, co 
tam vlastně dělám, protože tam byly krajkář-
ky z Francie, Belgie a Itálie, což jsou v pod-
statě kolébky krajky,“ pokračuje paličkářka. 
Vedle ciziny vystavuje také v Čechách, nejčastěji 
v Lysé nad Labem. „Ráda se tam zúčastňuji výstav 
prací seniorů, kde jsou k vidění také krásné prá-
ce. A diplom mám i z našeho mšenského domo-
va seniorů, kde byla akce Šikovné ruce seniorů.“ 
Jindřiška Červinková se svými výrobky několi-
krát do roka vyráží také na řemeslné jarmarky 
a trhy v okolí. „Ráda jsem jezdívala i do škol. 
Děti jsou takové otevřenější, hned řeknou, co si 
myslí.“

Před lety mšenská výtvarnice upaličkovala 
kosatku s mládětem a děti ve škole jí hned daly 
jméno Willy, podle filmu, který v tu dobu vi-
děly v televizi. A tahle kosatka pak putovala až 
na Nový Zéland. „Jednou přijela paní s výpra-
vou, která říkala, že bydlí na Novém Zélandu na 
pobřeží a každý rok z okna pozoruje, jak migrují 
kosatky. Tu moji si pak odvezla s sebou,“ vzpo-
míná paličkářka a dodává, že mnohé z jejích ori-
ginálních prací mají své příběhy. Podobné právě 
tomu s černobílou velrybou.

Jiří Říha
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O předposledním srpnovém víkendu uspo-
řádali agilní pořadatelé z mšenského endu-
ro klubu zdařilý podnik Mistrovství České 
republiky. Na tradiční soutěž tentokrát za-
vítalo celkem 135 jezdců, kteří změřili své 
síly v několika kategoriích. Byli mezi nimi 
i mšenští závodníci – Jaroslav Vaněk (star-
tovní číslo 112), Jan Kašpárek (184), Sváťa 
Bouček (61) a Adolf Živný (40). Posledně 
jmenovaný smolně upadl, přitom si zlomil 
klíční kost. Přesto celých 200 km obětavě 
dojel, ale v neděli už logicky k závodu ne-
nastoupil. 

Tentokrát se na dvoudenní mšenskou soutěž 
podívejme očima čtyř předních českých te-
rénních jezdců, kteří ji absolvovali.

Pořadatelé ve Mšeně připravili už tradiční 
trať, která byla proti minulým létům troš-
ku zkrácená, a proto se jela v sobotu 4 kola 
a v neděli 3 kola. Trať nebyla nijak náročná, 
ale celkem hezká, jen všude byl nepříjemný 
prach, takže pokud jsem jel za někým, tak ne-
bylo moc vidět.
Testy byly celkem dva: Endurotest měřil něco 
kolem 5 minut a byl většinou v lese. Tím, že 
se tu jelo již několikrát, byl celkem rozbitý 

a šíleně se tu prášilo. Cross test byl namotaný 
na strništi a musím uznat, že jsem v životě 
nejel takhle rychlý test! Jezdil se také něco 

kolem 5 minut a chvílemi, když jsem řadil 6. 
rychlostní stupeň, jsem měl i trošku strach. 
Ale byla to vážně zábava tenhle test jezdit.

Když to shrnu, tak závody to byly moc 
fajn, super trať, super počasí, fajnový lidi. 
Jsem celkem spokojený s výsledkem a výko-
nem. Už teď se těším na Uhlířské Janovice 
za 14 dní.

Víťa Kuklík

V sobotu 23. srpna se konal třetí podnik MČR 
Enduro ve Mšeně. Cross Test byl namotán na 
posekané louce. Byl velice rychlý a nebyla 
ani jedna zatáčka kolem nohy, bylo to spíše 
na velké objemy motorek – 250 ccm 2t či 
450 ccm 4t. Enduro test se jel jako každý rok 
z části stejný až na pár změn. Ve Mšeně již 14 
dní nepršelo, a tak byl povrch velmi tvrdý.

1. den se startovalo v 9 hodin, jela se 4 
kola. Hned po startu s minutovým přejezdem 
na nás čekal enduro test, který se neměřil, 
po projetí testu byla časovka 50 minut. Ve-
lice hezké svezení přes pole, lesy a louky. 
Po časovce se jelo zhruba 40 min na cross 
test, nevěděl jsem, jak to bude klouzat, a tak 
jsem byl ze začátku velice opatrný. Test byl 
opravdu rychlý, protože se tam jelo místy na 
5. rychlostní stupeň. Test se jezdil kolem 5 

Okolím Mšena opět hřměly terénní motocykly při dvoudenní soutěži 135 závodníků

ENDURO StÁLE LÁKÁ VÍc a VÍc



minut. První tři kola jsem držel krok s Hel-
michem, Tomanem, Horákem, Englem. Na 
předposledním testu jsem upadl a ztratil jsem 
kontakt na dobré umístění v absolutním po-
řadí. Nakonec z toho bylo 1. místo v E1, 2. 
místo v juniorech a 5. místo v absolutním 
pořadí.

2. den se startovalo stejně jako první, ale 
jela se jen 3 kola. Přes noc trochu zapršelo, 
proto se daly čekat pomalejší časy. Hned po 
startu se jel enduro test, proto nebylo moc 
času se nějak rozjezdit a dostat se do tempa. 
Na testu jsem přejel zatáčku a z času jsem 
nebyl moc nadšený. Věděl jsem, že to budu 
muset dohánět. Po prvních 2 kolech jsem se 
držel na 3. místě absolutně a do třetího kola 
jsem jel s tím, že to dopadne. První polovinu 
enduro testu jsem zajel docela slušně až na 
osudnou mez, po které mi praskly brýle. Měl 
jsem velký pád, snažil jsem se to nějak dojet 
do cíle, i když jsem věděl, že je konec. V cíli 
testu jsme se snažili to nějak vyřešit, a tak 
jsem zajel do časovky, kde jsme vše vymě-
nili, a pokračoval jsem dál. Nachytal jsem 14 
minut a v podstatě závod dokončil, ale v cíli 
jsem dostal D, jelikož jsem neobjel celý en-
duro test. Za neděli jsem nebral ani bod a cel-
kové pořadí se velice zamíchalo, na příštích 
závodech se pokusím o stupně vítězů.

Patrik Markvart

Bylo jasné, že pořadatelé vzhledem ke svým 
rozsáhlým zkušenostem připraví velice pěk-
nou trať s minimálními přejezdy po silnici 
a celé kolo se pojede tak, jak správné enduro, 
převážně v lese a po terénních cestách. Při-
praven byl okruh v délce kolem 50 km. 

Enduro test byl natažen převážně v lese 
a kousek na poli. Vzhledem k tomu, že test 
se jel na stejném místě jako v letech minu-
lých, tak byl jezdcům známý. Ale také to ne-
bylo zrovna ideální vzhledem k tomu, že na 
rychlostce někde zůstaly vyjeté koleje z let 
minulých a test byl díky tomu i vcelku dosti 
nebezpečný. Když vezmu v potaz i to, že bylo 
dost sucho a koleje byly plné prachu, byl test 
vcelku zamotaný, ale naštěstí rozhodně ne to-
lik, jako tomu bývá na jiných závodech, a tak 
se mi vcelku líbil.

Cross-test byl celý na poli. Něco tak rych-
lého jsem snad v životě nejel a musím uznat, 
že zde jsem opravdu rád, že už jsem nemu-
sel závodit na malé stopětadvacítce, protože 
tady byli diváci opravdu chudinky. Na čtyř-
ku plnej plyn protahovat vingl se nám asi už 
dlouho nepoštěstilo a minimálně do příštího 
závodu ve Mšeně asi ani nepoštěstí. Hlavně 
díky cross testům zde ve Mšeně se na tyto zá-
vody velice těším. Vždycky mě to zde bavilo 
a vždycky se mi i dařilo stejně tak, jako to 
bylo v závodech letos .

Ondřej Helmich

Hned po startu dne jsme přejeli na Enduro 
test, který byl natažen jako vždycky ve „Strá-
nečáku“. Protože byl test natažen v podstatě 
skoro stejně jako vloni, udělaly se hluboké 
prašné koleje a test se hodně rozbil. I tak se 
mi ale pětiminutový test líbil a byl poměrně 
těžký. Po enduro testu se pokračovalo lesními 
pasážemi do časové kontroly, před kterou na 
nás čekalo ještě několik nových lesních úseků 
se zajímavými sjezdy. Do první ČK jsme jeli 
svižně a i tak jsme měli poměrně málo najeto. 

Někteří jezdci časový limit nestihli a vezli si 
tak od rána „velké“ body. 

Do druhé ČK jsme tak už vyráželi s tím, 
že jsou časy našponované, a proto jsme raději 
ještě zrychlili. Asi po 15 minutách jsme dora-
zili na cross test, který byl natažen na strništi 
a byl snad nejrychlejší z mšenských cross tes-
tů za posledních 5 let. Jezdil se okolo čtyřech 
a půl minuty, což sice není nic dlouhého, ale 
na to, že jsme ho stavěli v pěti lidech 10 ho-
din, to myslím šlo... 

Z crossu to bylo do ČK asi 4 minuty ostré 
jízdy a v prvním kole jsem měl najeto asi 3 
minuty. To se však nepovedlo všem jezdcům 
a především třída E2, která byla zdržena na 
startu testu, byla tvrdými minutami pozna-
menána víc než dost. To se dotklo i Michala 
Kadlečka jedoucího za tým KBS družstva. 
Z druhé ČK si odvezl jednu minutu ke svému 
času a boj o mistra ČR družstev vypadal ohro-
ženě. Nakonec to ale spravil nedělní den, kdy 
se podařilo všem jezdcům týmu zajet dobrý 
výsledek s minimálními rozdíly od prvního 

jezdce ve svých třídách a součet časů za oba 
dny tak i navzdory jedné minutě navíc vyzněl 
vítězně pro tým KBS ÚAMK Unhošť I, který 
se stal mistrem republiky družstev!

Ve Mšeně se mi jelo celkem dobře, když 
nepočítám klasicky tvrdé ruce v prvních dvou 
ranních RZ obou dní, které mi sebraly cenné 
vteřiny. V sobotu jsem sváděl největší boje 
s Honzou Balašem, za kterým jsem nakonec 
zaostal asi o tři vteřiny. Nedělní závod pak 
byl hodně vyrovnaný a asi v 5 vteřinách byl 
se mnou Radek Toman, Milan Engel a Honza 
Balaš. Po Balašově chybě jsme pak zůstali 
s Radkem a Milanem před posledním cross 
testem ve dvou vteřinách. Závody byly do po-
slední rychlostky hodně vyrovnané. Kéž by to 
tak bylo vždycky! Po delší době zase krásné 
boje až do konce. V průběžném pořadí jsem 
udržel první místo ve třídě E3 s čtyřbodovým 
náskokem na Milana Engela a osmibodovým 
náskokem na Honzu Balaše.

Jakub Horák
foto  Zdeněk Bergl

Převzato ze serveru czechenduro.cz
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která ulovené ryby vážila a naměřené hod-
noty zapisovala do startovní listiny. Největší 
úspěch ve Mšeně získali borci z Mnichova 
Hradiště, kteří obsadili první tři místa. Po-
myslné zlato si z vody vylovil Jindřich Čer-
ný, jehož úlovky vážily 4,81 kilogramu, 
druhý skončil Karel Říha s 4,52 kilogramu 
a třetí příčku obsadil Zdeněk Čech, u je-
hož jména bylo uvedeno 4,11 kilogramu. 
Mšenští rybáři během roku pořádají větši-
nou tři akce pro veřejnost. „V květnu máme 
rybářské závody pro děti i dospělé. Pro děti 
je to v rámci dětského dne, takže mají všech-
no zadarmo, bohužel jich ale závodí rok co 
rok méně. Na konci prázdnin pak pořádáme 
společné závody a před Vánoci na hrázi prodá-
váme kapry. Lidé si na to zvykli, přijdou, dají 
si punč a popovídají si,“ přiblížil činnost spol-
ku jeden z jeho aktivních členů Jan Krúpa. 
Rybářský spolek, jehož revírem jsou rybníky 
Černík, Jezero a Blížka, má zhruba pětadvacet 
členů. „Snažili jsme se dát dohromady i rybář-
ský kroužek, ale dětí bylo málo a postupně pře-
staly chodit. Děti bohužel v posledních letech 
nemají o pobyt v přírodě zájem,“ přiblížil Jan 
Krúpa.

Jiří Říha

Poslední prázdninová sobota ve Mšeně patřila 
příznivcům Petrova cechu. Na hrázi rybníků 
Černík a Jezero se poslední srpnovou sobotu se-
šlo pětačtyřicet malých a velkých rybářů, kteří 
se mezi sebou rozhodli poměřit zkušenosti na 
tradičních rybářských závodech. Letos k nim 
ovšem ryby příliš nechtěly. „Letošní ročník je 
pro mě asi úplně nejslabší. Vytáhl jsem jen jed-
noho kapra a pár plotiček, dalších deset kaprů 
se mi utrhlo,“ popisoval krátce před koncem zá-
vodů Jiří Hrdina z Bakova nad Jizerou. Rybář, 
který na mšenské závody jezdí už bezmála pat-
náct let, měl opravdu letos smůlu. Kapři se mu 
většinou zamotali do stulíků a přetrhli vlasec. 
Některým jeho kolegům se ale dařilo o něco 
lépe, jiní naopak vytáhli jen nějakou tu dro-
botinu. Voda se přitom rybami jen hemžila. 
Podle předsedy mšenského rybářského spolku 
Františka Houžvice bylo možné vedle kaprů 
ulovit například lína, sumce nebo štiku. A mo-
tivace k tomu rybářům rozhodně nescházela. 
Mezi odměnami pro vítěze byl totiž i sud piva. 

Do Mšena na druhé letošní závody dorazilo 
mnoho přespolních rybářů. „Máme velkou 
databázi rybářů, kteří k nám jezdí, takže je 
pokaždé osobně zveme. Zarybařit si přijeli na-
příklad kluci z Bělé pod Bezdězem, Mnicho-
va Hradiště, Mladé Boleslavi, Mělníka nebo 
až z Loun,“ připomněl František Houžvic. 
Během závodů rybáře obcházela komise, 

8 9

Závody na mšenských rybnících pokořili rybáři z Boleslavska

ŠTĚSTÍ PŘÁLO PŘIPRAVENÝM

Vážení cestující, provozovatel dráhy, společ-
nost SŽDC, s. o., z důvodu zhoršeného tech-
nického stavu infrastruktury snížil nejvyšší 
dovolenou rychlost v úseku Mšeno – Mělník 
na 10 km/h. Toto omezení znemožňuje jízdu 
vlaků bez zpoždění.

Dopravce České dráhy, a. s. proto musí 
přistoupit k následujícímu opatření: Od 15. 
9. 2014, 0:00 h do 19. 10. 2014, 24:00 h je 
v úseku Mělník – Mšeno zavedena náhradní 
autobusová doprava. Všechny vlaky jsou pod-
le tohoto výlukového jízdního řádu nahrazeny 
náhradní autobusovou dopravou v úseku Měl-
ník – Mšeno náměstí a opačně, víkendové do-
polední vlaky jsou nahrazeny mezi stanicemi 
Mělník – Skalsko a opačně.

Z důvodu uzavírky ulice Boleslavská (mezi 

nádražím a náměstím) ve Mšeně není do 19. 
10. zajištěn přestup mezi vlakem a autobusem 
ND (stanice Mšeno a zastávka ND Mšeno, 
nám. jsou od sebe vzdáleny 12 minut chůze). 
Věnujte zvýšenou pozornost při plánování ces-
ty po této trati. Skupinám cestujících (výlety) 
doporučujeme cestu do Mšena přes Mladou 
Boleslav!

Od 20. 10. do 31. 10. bude výluka a náhradní 
autobusová doprava v celé trati z Mělníka až 
do Mladé Boleslavi!

Umístění zastávek náhradní autobuso-
vé dopravy:
Mělník – vedle staniční budovy, Velký Borek 
– v obci na zastávce BUS Velký Borek, Měl-
nická Vrutice – v obci na zastávce BUS Velký 

motoráčky nejezdí
Borek, Mělnická Vrutice, žel. zast., Hleďsebe 
– v obci na zastávce BUS Lhotka, Hleďsebe, 
Lhotka u Mělníka, zastávka – v obci na za-
stávce BUS Lhotka, Lhotka u Mělníka – na 
zastávce BUS Lhotka, žel. zast. u žel. stanice, 
Nebužely – v obci na zastávce BUS Nebu-
žely, Živonín – v obci Nebužely na zastávce 
BUS Nebužely, u hřbitova, Kanina – na silni-
ci II/273 u křižovatky do obce Kanina.
 

Mšeno – zastávka BUS ve Mšeně na ná-
městí, Skramouš – v obci na zastávce BUS 
Mšeno, Skramouš, Vrátno – u žel. přejezdu 
u žel. zastávky, Trnová – v obci Kluky na 
zastávce BUS Kluky, Sudoměř u Mladé Bo-
leslavi – u žel. zastávky, Skalsko – před sta-
niční budovou. 
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Kalendář výročí
Veitl František (* 26. 8. 1903 Praha † 3. 10. 
1944 Norsko), voják z povolání. Původně čet-
nický strážmistr, který v letech 1929 – 1931 
sloužil na Kokoříně, později v Nýrsku. V srpnu 
1939 emigroval a po dlouhém putování dospěl 
až do Londýna, kde se stal členem osobní stráže 
prezidenta republiky Edvarda Beneše. V únoru 
1943 byl přijat jako zbrojíř do čs. bombardo-
vací perutě, vykonal množství letů proti nepřá-
telským ponorkám a 3. 10. 1943 z hlídkového 
letu začátkem října 1944 u norského pobřeží 
se již nevrátil, když předtím stačili potopit na-
cistickou loď s nákladem barevných kovů pro 
Německo. Spolu s ním zahynulo devět členů 
posádky. In memoriam byl nejprve povýšen na 
poručíka letectva a v roce 1991 na plukovní-
ka.

Píšek Jan Křtitel (* 4. 10. 1814 Mšeno † 
16. 2. 1873 Sigmaringen), operní pěvec. Ab-
solvent gymnázia v České Lípě, kde byl vo-
kalistou v tamním chrámu. Zpěvem a hudbou 
se intenzívně zabýval v Praze při studiu filo-
zofie a práva, které nedokončil. V roce 1835 
působil v opeře Stavovského divadla, po Praze 
a Brně nastoupil v roce 1848 vítěznou umělec-
kou cestu evropského barytonisty přes Vídeň 

do Frankfurtu nad Mohanem, kde nastudoval 
40 úloh tehdy oblíbených oper, hostoval na 
různých místech v Německu, Švýcarsku, Ho-
landsku, Belgii, Rakousku a Anglii, kde zpíval 
před královnou. Byl nadšeným propagátorem 
českých písní, zejména písně Kde domov můj, 
dnešní naší národní hymny. Pochvalně se 
o něm vyjadřovali skladatelé Hector Berlioz 
a Bedřich Smetana. Byl přítelem K. H. Má-
chy a jeho úspěchům věnoval pozornost i spi-
sovatel K. V. Rais ve svém románu Zapadlí 
vlastenci. Na své rodné město nezapomínal 
a často je navštěvoval.

Zimerman Václav, Ing. (* 9. 10. 1954 Měl-
ník † 1. 2. 2006 Řepín), vlastivědný pracovník. 
Absolvent střední průmyslové školy elektro-
technické v Kutné Hoře a Elektrotechnické 
fakulty ČVUT v Praze. Působil jako technik 
ve Štětí, poté programátor a projektant firmy 
v Kosmonosích. Od roku 1976 se věnoval 
amatérské speleologii a ochraně přírody Koko-
řínska i jako strážce Chráněné oblasti a také re-
gionální historii. Vydal několik publikací, mj. 
Jeskyně Kokořínska, Národní mstitel (o historii 
partyzánského hnutí na Mělnicku), Kokořínsko 
– krásy a zajímavosti (spolu s Jiřím Pillerem). 
Žil v Řepíně a měl rozpracovány další studie, 
ale rozhodl se odejít dobrovolně z tohoto světa. 
Pramen: M. Sígl - Kdo je a byl kdo Mělnicko, 

Kralupsko, Neratovicko

Pozvánka na besedu
Na východě a západě USA – to je název dis-
kuzní přednášky, která se koná v pátek 17. říj-
na 2014 v 18 hodin v modlitebně evangelické-
ho kostela ve Mšeně Boleslavská ul. 9 (vedle 
Domova seniorů)
Anotace: Arizona je jednou z nejzajímavěj-
ších států USA. Manželé Csémy měli možnost 
ji navštívit a chtějí se podělit o dojmy z výletů 
do parku Red Rocks, k legendární Route 66 
a Grand Canyonu. Ve druhé části besedy spolu 
s nimi navštívíme Boston a uslyšíme, co je zau-
jalo při setkání s místními křesťany. 
Besedují: PhDr. Ladislav Csémy (psycho-
log), Mgr. Zdislava Csémy (učitelka). Manželé 
Csémy jsou členy sboru Českobratrské církve 
evangelické v Praze – Kobylisích. Vstupné 
dobrovolné.

Nové knihy 
v Městské knihovně
Beletrie G. Messadié: Jana z Hvězdy - Růže a li-
lie (1. část trilogie); M. Stavarič: Mrtvorozená 
Eliška Frankensteinová; B. Kubešová: Vltavěn-
ka; C. R. Zafón: Nebeský vězeň;
M. Zusak: Roky pod psa; Christiane F.: Christi-
ane F. – můj druhý život; Šťastné a veselé… - 
povídková kniha renomovaných českých autorů; 
Ch. de Laclos: Nebezpečné známosti; S. Mau-
gham: Julie, ty jsi kouzelná; S. Zweig: Marie 
Stuartovna.
Detektivky T. Enger: Instinkt dravce; A. Larsso-
nová: Prolitá krev; Temná stezka; C. Läckerberg: 
Andělíčkářka; P. May: Skála; L. Harrisová: Vraž-
da na Silvestra; V. Stalwood: Mrtví nikdy nespí.

Knihy pro ženy T. Keleová-Vasilková: Druhá; Já 
a on; J. Pospíšilová: Katedrála z písku; D. Dando-
vá: Deník šílené novinářky; T. Nálepková: Obco-
vání muzejního znalce.
Literatura faktu M. Ivanov: Zahrada života paní 
Betty (později Boženy N.); M. Valtrová: Kronika 
rodu Hrušínských; R. Messner: Cho Oyu - tyr-
kysová bohyně; Výzva Gašerbrumu. Fantasy S. 
Shannonová: Kostičas; V. Rothová: Divergence; 
Rezistence; Aliance.
Pro děti a mládež Největší kniha nápadů pro 
děti od 0 do 3 let; P. Ouředník: O princi Če-
kankovi; Kdyby dinosauři žili dnes; R. Geller-
senová: Honba za pokladem; Poklad v kůlně 
Ch. Gohlová: Julie a španělský hřebec; B. 
Bryantová: Dívky v sedlech – Záchranná síť; 
J. Wilsonová: Konec snění; I. Březinová: Bláz-
niví donkichoti; P.C. Castová: Škola noci 10; 
Škola noci 11.

KLUB SENIORŮ
Říjen 2014
23. čt 16 h Významné literární osobnosti Měl-
nicka. Téma uvede Martina Hanzlová. Koná 
se v městské knihovně. Zváni jsou všichni zá-
jemci.
Bližší informace: Jana Švecová – osobně 
v prodejně obuvi na náměstí ve Mšeně nebo na 
tel. 315 693 005; Alena Oupická 732 159 134; 
Michal Šimek 608 718 898.

Poděkování všem, kteří se podíleli 
na zajištění rozlučkové akce 

Poslední koupání
V sobotu 6. září proběhla tradiční akce, která 
uzavírá mšenskou koupací sezonu – Poslední 
koupání. Počasí vyšlo na jedničku, celý den 
bylo krásné slunečné počasí, které zlákalo i pár 
statečných ke koupání v naší ledové vodě.

Odpolední program, který začal ve 14 hodin, 
byl určen dětem. Po celém areálu koupaliště 
bylo rozmístěno deset stanovišť, na kterých 
děti plnily různé úkoly – střílely na branku, lo-
vily jablíčka z lavoru s vodou, házely míčkem 
do lví tlamy, probíhaly opičí dráhu, shazovaly 
kuželky, hrály petanque... K tomu, aby si za-
sloužily svou odměnu, musely úspěšně projít 
všemi úkoly a navíc ještě najít alespoň deset 
z celkem 25 symbolů, které byly rafinovaně 
rozmístěny po celém koupališti, a nakreslit je 
na papír. Kdo splnil, mohl si jít vybrat sladkou 
odměnu. 

Chtěla bych jménem města Mšena poděkovat 
všem dobrovolníkům, kteří nám akci pomáhali 
zajistit, obětovali volné odpoledne a věnovali 
se dětským návštěvníkům. Takže moc děkuje-
me Kryštofu Palkoskovi, Janku Prieložnému, 
Adéle a Tereze Hanzlovým, Zdeňku Saskovi, 
Honzovi Krúpovi ml., Lence Nečasové, Ivoně 
Černé a speciálně Lucii Wangové, která akci 
zajišťovala občerstvením, nápady a realizací.

Děkujeme i MŠ a Sokolu za zapůjčení obru-
čí, míčů, kuželů, skákacích pytlů atd.

Třešničkou na dortu krásného dne pak byla 
večerní taneční zábava, na které zahrála hudeb-
ní skupina Tomáše Kindla a která proběhla za 
hojné účasti a k všeobecné spokojenosti.

Martina Hanzlová

Dopravní nehodovost -  červenec a srpen 2014
Celkem se událo 125 nehod (2013 – 109), úmrtí 
– 1/1, těžká zranění – 6/9, lehká zranění – 16/12, 
celková škoda – 7 381 600/6 874 100 Kč.
Při vyšetřování dopravních nehod, ke kterým do-
šlo na našich silnicích během uplynulých dvou 
letních měsíců, odhalili mělničtí dopravní poli-
cisté šest jejich účastníků pod vlivem alkoholu, 
ve stejném období, loňského roku, to bylo osm 
případů. Policisté celkem rozdali viníkům bloko-
vé pokuty ve výši 53 600 Kč. V červenci a srpnu 
2013 to bylo o 31 900 Kč méně.

alkohol za volantem -  červenec a srpen 
2014
Během uplynulých letních prázdnin provedli po-
licisté z Územního odboru, Policie ČR, Mělník, 
v rámci silničních kontrol 4 837 dechových zkou-
šek na alkohol. Čtyřiašedesát z nich bylo pozi-

tivních. Patnáct kontrolovaných řidičů nadý-
chalo přes jedno promile alkoholu. Tyto případy 
byly dále řešeny jako podezření z trestného činu, 
ohrožení pod vlivem návykové látky, za který je 
možno uložit trest odnětí svobody až na jeden 
rok, peněžitý trest nebo zákaz činnosti. Dalších 
devětačtyřicet deliktů skončilo jako přestupky 
ve správním řízení. Pětatřicet osob bylo přisti-
ženo za volantem pod vlivem jiných omamných 
látek. I těmito případy se budou nadále zabývat 
správní orgány obcí s rozšířenou působností.
Jen mělničtí dopravní policisté prověřili za sle-
dované období 2 532 řidičů. Jednatřicet z nich 
požilo před jízdou alkohol. Osm případů bylo 
nadále řešeno jako podezření z výše uvedeného 
trestného činu a třiadvacet dalších bude projed-
náno správními orgány v přestupkovém řízení. 
Při kontrolách dále odhalili čtyři osoby pod vli-
vem jiných omamných látek. 

Jaká byla dopravní situace o letních prázdninách?

NEPOUČItELNÍ hŘÍšNÍcI
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tÝDEN SOcIÁLNÍch SLUŽEB
Domov seniorů Mšeno se již tradičně zapojuje do celostátní akce Týden sociálních služeb ČR. 
V rámci Týdne sociálních služeb je možno v prostorách zařízení shlédnout: výstavu prací klientů 
domova pro seniory, kroniku domova, výstavu fotografií z našeho života. Dveře domova seniorů 
budou pro veřejnost otevřeny ve středu 8. 10. 2014 od 9:00 h do 15:00 h.

Pozvánka  
na seminář
Domov seniorů Mšeno, p. o., pořádá od-
borný seminář pro seniory, zaměřený na 
finanční gramotnost s možností individuál-
ního poradenství. Termín a místo konání: 
čtvrtek 30. 10. 2014, knihovna DSM. Před-
náška + materiály jsou pro seniory zdarma. 
Přednáška pro seniory, jejímž cílem je před-
cházet nepříznivé situaci seniorů ve spoji-
tosti s finanční tísní a ohrožením předluže-
ností. 

Pro ty, kteří se ocitli ve finanční tísni, 
příp. kteří jsou ohrožení předlužeností, tj. 
mají problémy s hospodařením, mají nedo-
statek informací v oblasti řízení osobních 
financí, jsou „zranitelní“ v oblasti přijímání 
nabídek úvěrových nebo jiných společností, 
nemají dostatečnou podporu v rodině a so-
ciálním okolím v oblasti finančního zajiš-
tění a řízení osobních financí, mají dluhy 
u více subjektů, napjatý osobní rozpočet, 
problémy v komunikaci s věřiteli a další-
mi zapojenými subjekty, případně jsou již 
jejich dluhy soudně a exekučně vymáhané 
(exekuční srážky z důchodu apod.). Na před-
nášku navazuje individuální poradenství.  
Realizátor: centrum Rubikon. Přednáše-
jící: dluhoví poradci a lektoři vzdělávacích 
kurzů k řešení zadluženosti z neziskové 
organizace RUBIKON Centrum. Realizace 
přednášek za podpory Středočeského kraje 
a Ministerstva vnitra České republiky.

Virtuální 
Univerzita  
třetího věku  
Virtuální univerzita třetího věku ve Mšeně 
(v DSM) pokračuje ve výuce v zimním semes-
tru, který bude zahájen dne 8. října 2014. Se-
mestr bude ukončen závěrečným seminářem 
na ČZU v Praze v prosinci roku 2015.
Obsahem zimního semestru budou dva semes-
trální kurzy:   
Život a dílo Michelangela Buonarroti
Garant:  Provozně ekonomická fakulta ČZU 
v Praze 
Michelangelo di Lodovico Buonarroti Simo-
ni (6. března 1475, Caprese – 18. února 1564, 
Řím). Florentský sochař, malíř a architekt, 
jenž se stal nejslavnějším umělcem v dějinách 
lidstva.
Potraviny a spotřebitel
Garant:  Provozně ekonomická fakulta ČZU 
v Praze 
Cyklus přednášek se zabývá bezpečností, kva-
litou a označováním potravin z pohledu spo-
třebitele. Pozornost je věnována potravinám 
živočišného i rostlinného původu.
Informace:  
Zájemci o vzdělávání mohou získat podrob-
nější informace o kurzech a podmínkách stu-
dia na internetových stránkách www.e-senior.
cz nebo v DSM u pověřeného lektora (Blan-
ka Dvorščíková) – tel.: 315 694 720, mobil: 
606 823 127, e-mail: dsm.reditel@seznam.cz

Doprovodné programy:
6. října 
10:15 Podzimní výtvarná dílna – společná prá-
ce klientů DSM a dětí z MŠ Mšeno
14:00 grilování na zahradě DSM
7. října
09:00 vystoupení dětí z MŠ Katusice
14:00 talk show s paní Lubou Skořepovou
8. října 
09:00 – 15:00 Den otevřených dveří s programem:
–  seznámení s činností organizace a poskyto-

vanými službami
– prohlídka areálu, 
–  aktivizační programy, kterých se mohou ná-

vštěvníci zúčastnit – kondiční cvičení, krea-
tivní dílna, trénink paměti, bohoslužba

– kavárnička dříve narozených, občerstvení 
připravené klienty DSM
10:00 Virtuální Univerzita třetího věku – za-
hájení výuky
14:00 hudební odpoledne – Karel Plocek
9. října 
09:30 zábavné sportovní dopoledne (společné 
s OU Kanina)
14:00 koncert žáků pěveckého oboru ZUŠ 
Mšeno
10. října 
09:00 promítání cestopisných filmů, beseda 
13:00 schůzka vedení domova s uživateli slu-
žeb
14:30 schůzka vedení domova s příbuznými 
a blízkými klientů DS

Na Vaši návštěvu se těší klienti a zaměstnanci Domova seniorů Mšeno, p. o.
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První informační panel, který výlet-
níky láká na desetikilometrovou 
trasu nové naučné stezky o vodě, 
stojí na náměstí Míru ve Mšeně. 

Právě náměstí je totiž podle mšenského 
starosty Martina Macha výchozím bodem 
všech turistických tras, které se rozplétají 
po okolí města. „Navíc se do centra vrátila 
voda v podobě kašny,“ připomněl staros-
ta a dodal, že na poznávací cestě se turisté 
seznámí například s městskými lázněmi, 
které byly vybudované na začátku třicá-
tých let minulého století, jímacím územím 
Stříbrník nebo vodojemem na Romanově. 
„Abychom do naučné stezky zakompono-
vali i význam vody v krajině, jedna ze za-
stávek je v Ráji. Pojednává o mokřadech, 
které patří mezi nejvíce chráněné území 
v přírodní rezervaci Kokořínský důl,“ při-
pomněl starosta. Klíčovým zastavením, kte-
ré stojí za pozornost, je podle něho i vzpo-
mínka na stavbu Mšenského skupinového 
vodovodu, od něhož se naučná stezka odvíjí. 
Mšenský skupinový vodovod, jehož vý-
stavbu inicioval ředitel místní školy a velký 
mšenský patriot Josef Bedřich Cinibulk, byl 
ve své době jedinečný. Potvrdila to mluv-
čí Středočeských vodáren Lenka Kozlová. 
„Byl nejstarším vodovodem ve střední Ev-
ropě. Ve třicátých letech do Mšena jezdily 
týmy odborníků ze zahraničí, aby se po-
dívali na skvěle vypracovaný vodovod-
ní systém a inspirovali se z něho,“ uvedla 
mluvčí vodáren a poznamenala, že Mše-
no, které v minulosti trpělo nedostatkem 
vody, bylo po výstavbě vodovodu na špičce. 
Investiční ředitel společnosti Vodárny Klad-

no Mělník (VKM) Jaroslav Černý při ote-
vření nové stezky konstatoval, že Mšenský 
skupinový vodovod je nejstarší částí spo-
lečnosti, o kterou je potřeba pečovat. A mo-
tivací ke zřízení naučné stezky byla prý 
částečně i slabá medializace vodárenství. 
„Vodárenství je bráno jako samozřejmost, 
něco, co probíhá v zemi a nikoho to moc ne-

Po nové naučné stezce povede turisty ze Mšena zurčící voda

SOUČÁSt NašEhO ŽIVOta
Vodohospodáři spolu s městem Mšenem představili novou naučnou stezku, která má 
turistům i místním přiblížit cestu vody z krajiny na stůl. Voda je součástí života kaž-
dého z nás. Těmito slovy začíná nová naučná stezka s názvem Voda – zlato zdejšího 
kraje, která byla nedávno otevřena na Mšensku.

zajímá. Proto mám radost, že se nám společně 
podařilo realizovat projekt, který návštěvníky 
Mšenska upozorňuje na to, že například vo-
dárna není až tak snadná záležitost a stojí za to 
něco se o ní dozvědět,“ uvedl Jaroslav Černý. 
Nápad vytyčit v okolí Mšena novou stezku 
podpořil i generální ředitel Středočeských 
vodáren Jakub Hanzl, který se chystá, že si 
všechna její zastavení ve volné chvíli projde. 
„Byl bych moc rád, kdyby si návštěvníci stezky 
našli čas na přečtení dobových textů z kronik 
a historických pramenů na tabulích, které do-
kladují, že kolem vody se děje úplně všechno, 
celý náš život. Člověk si pak uvědomí, jak se 
historie stále opakuje. Problémy, které máme 
dnes, měli už naši předchůdci,“ prohlásil 
při své návštěvě ve Mšeně ředitel společ-
nosti, která zásobuje vodou celé Mělnicko. 
Mšenský vodovod, který byl postaven před 
devadesáti lety, by se měl podle obchodního 
ředitele VKM Josefa Živnůstka v následují-
cích letech dočkat zásadní obnovy. „Mšensko 
bude potřebovat velké investice. Majetek, kte-
rý tu dnes je, je prakticky odepsán. V této ob-
lasti se dlouho neinvestovalo, což by se v bu-
doucnu mělo změnit,“ uvedl Josef Živnůstek. 
Projekt naučné stezky věnované vodě je pod-
le mšenského starosty symbolickým obrazem 
současné spolupráce mezi dvěma vodáren-
skými společnostmi a městem. „Doufám, že 
se nám v příštím roce podaří realizovat další 
společný projekt, jímž bude stavba kanalizace 
v Sedlci,“ doplnil starosta.

zastavení naučné stezky o vodě
1.  Základní informace o naučné stezce 

a jejích zastaveních
2. Městské lázně Mšeno a mšenské rybníky
3. Vodojem Romanov
4. Mokřady na Kokořínsku a potok Pšovka
5. Jímací území Stříbrník
6. Boudecký mlýn a nedaleká studánka
7. Mšenský skupinový vodovod
8. Čistírna odpadních vod Mšeno
9. Hlovecká studánka

Jiří Říha, Mělnický deník
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Třetí ročník nohejbalového turnaje v Ráji přinesl líté boje

VÍtězNÍ „tŘI BRatŘI“

Na Pustém vrchu v Lobči, který je dějištěm 
Štorchova románu Minehava, se opět po roce 
proháněly děti s motyčkami. Pracovníci tamní-
ho Muzea Eduarda Štorcha pro ně totiž připra-
vili už čtvrtý ročník oblíbeného sběru pazour-
ků. A právě v lokalitě Pustý vrch se jich podle 
ředitele muzea Luďka Dohnalíka nachází ještě 
mnoho.

„I když už Štorch se svými žáky sesbíral 
tisíce těchto pravěkých nástrojů nebo jejich 
částí, stále se na poli objevují další,“ konstato-
val a dodal, že jde navíc o lokalitu, kde podle 
archeologů bývala jedna z největších výroben 
nástrojů z tvrdého pazourku, a to zejména ka-
menných sekeromlatů. Jeden dokonce vloni 
sám našel a polovinu další sekery objevil i je-

den z archeologů, který se sobotního sbírání 
pazourků zúčastnil.

„Našel dokonce i část kamene, která při vr-
tání zůstala uvnitř dutého klacíku. Ten pravěcí 
řemeslníci používali jako vrták,“ vysvětlil Lu-
děk Dohnalík, podle něhož materiál na výrobu 
kamenného náčiní lidé donášeli až ze sever-
ních Čech.

V padesátých letech minulého století byl na 
Pustém vrchu archeologický výzkum, jehož 
poznatky se nedávno dostaly do lobečského 
muzea, kde si je návštěvníci jistě brzy prohléd-
nou. „Byli bychom rádi, kdyby se k výzkumu 
opět přistoupilo,“ přeje si bývalý starosta Lobče.

Hledání pazourků do Lobče letos přilákalo 
o něco méně lidí než vloni. Některé možná 
odradilo rozbahněné pole, kam bylo rozumné 
vyrazit pouze v gumovkách. „Mohlo zapršet 
ještě víc. Právě díky dešti se totiž pazourky na 
zoraném poli objeví,“ připomněl jeden z pořa-
datelů akce.

Malí i velcí archeologové pátrali nejen po pa-
zourcích, ale také po mamutím klu. Ten ovšem 
nebyl pravý. „Nechali jsme si vyrobit přesnou 
kopii mamutího klu, který je uložen v Morav-
ském zemském muzeu v Brně. Ten jsme před 
začátkem akce zakopali a nálezce, jímž byla 
jedna malá slečna, si jej mohl ponechat,“ při-
pomněl Luděk Dohnalík. Úlovky hledačů po 
návratu před lobečskou sokolovnou zhodnotili 
odborníci z archeologického ústavu, kteří si 
pro účastníky připravili i krátkou přednášku.

Jiří Říha, Mělnický deník

Již potřetí se v sobotu 16. srpna konal nohejba-
lový turnaj trojic na travnatém hřišti u penzio-
nu v Ráji. I přes nelákavou předpověď počasí 
si účast nenechalo ujít 7 týmů z blízkého okolí. 
Hrálo se systémem každý s každým a poté nej-
lepší čtyři týmy postoupily do semifinále. 

Za mohutného povzbuzování mnoha fanouš-
ků a fanynek zvítězilo v dechberoucím finále 
družstvo „Tři bratři“ ze Mšena (Jizba, Gutten-
berg, Kolumpková), které v rozhodujícím setu 
zdolalo po odvrácení třech matchbolů družstvo 

„Kecky“ také ze Mšena (Walter, Dzian, Ko-
lumpek R. – Kolumpek O.). Na třetím místě 
se umístilo družstvo Mixle Pixle (Müllerová, 
Šnýdl, Řízek) z nedalekého Mělníka. Čtvrté 
skončilo družstvo VHV Mšeno, páté družstvo 
ZELÍ Skramouš, šesté družstvo z Chorušic a na 
sedmém místě družstvo z Boleslavi.

Ještě jednou děkujeme pořadatelům a ze-
jména panu Hanauerovi za perfektní zázemí, 
služby a občerstvení a budeme se těšit na příští 
ročník turnaje.

Malí archeologové pátrali na Pustém 
vrchu v Lobči po nástrojích z pravěku

PazOURKy  
UŽ POČtVRtÉ


